
عقب نشینی طلای جهانی با توجه به 
انتخابات آمریکا

قیمت طلا امروز چهارشــنبه )۶ اکتبر( کاهش یافت، زیرا ســرمایه  گذاران تا زمان 
مشخص شــدن نتیجه انتخابات ایالات متحده از گرفتن مواضع بزرگ اجتناب کردند 
و تمرکز خود را به نشســت فدرال رزرو تغییر دادند.به گزارش ایســنا، هر اونس طلا 
با ۰.۲ درصد کاهش به ۲۷۳۸  دلار و ۸ ســنت رسید. شــمش در پنجشنبه گذشته 
به رکورد ۲۷۹۰  دلار و ۱۵ ســنت رسید. قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد کاهش 
به ۲۷۴۷ دلار و ۸۰ ســنت رسید.میلیون ها آمریکایی روز سه شنبه رای خود را برای 
ریاست جمهوری به صندوق انداختند و با توجه به رقابت تنگاتنگ انتخابات در برخی 
از ایالات، نتایج نهایی احتمالًا به تعویق می افتد. معامله گران همچنین بر جلســه دو 
روزه فدرال رزرو، که روز پنجشــنبه به پایان می رســد، به همراه نظرات جروم پاول، 
متمرکز هستند.بر اساس ابزار CME FedWatch، معامله گران در این هفته ۹۶ درصد 
احتمــال کاهش ۲۵ واحدی نرخ را دارند. شــمش به عنوان پوشــشی در برابر عدم 
قطعیت های ژئوپلیتیکی و اقتصادی در نظر گرفته می شود و در محیطی با نرخ بهره 
پایین رشــد می کند.داده های روز سه شنبه نشان داد که کسری تجاری ایالات متحده 
در ماه سپتامبر به دلیل افزایش واردات برای تامین تقاضای داخلی قوی و پیش بینی 
تعرفه های بالاتر بر کالاها، افزایش یافت.نظرسنجی بخش خصوصی در مصرف کننده 
برتر فلزات در چین نشان داد که فعالیت خدمات در ماه اکتبر سریع ترین رشد را در 
ســه ماه اخیر داشته است.طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، نقره با 
۰.۶ درصد کاهش به ۳۲.۴۷ دلار در هر اونس رسید، پلاتین ۰.۷ درصد کاهش یافت 
و به ۹۹۲.۹۲ دلار رسید و پالادیوم با ۱.۶ درصد کاهش به ۱۰۵۸ دلار و ۲۴ ســنت 

رسید.

/اقتصاد در انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا/

انتخابات آمریکا رکورد هزینه را 
شکست

رکورد بالای ۱۵.۹ میلیارد دلار برای کمپین های انتخاباتی ایالات متحده هزینه شده 
است. به گزارش ایسنا، انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا که روز سه شنبه برگزار شد، قرار است 
گران ترین انتخابات تاریخ شــود و مجموع مشارکت ها به ۱۵.۹ میلیارد دلار می رسد. 
شرکت OpenSecrets اعلام کرد که هزینه ها که شامل رقابت های کنگره می شود، 
از ۱۵.۱ میلیــارد دلار آمریکا در ســال ۲۰۲۰ و بیش از دو برابر ۶.۵ میلیارد دلار در 
ســال ۲۰۱۶ فراتر خواهد رفت. در رقابت شدید ریاســت جمهوری، کامالا هریس، 
معاون رئیس جمهور به عنوان رهبر جمع آوری کمک های مالی ظاهر شــده اســت. 
کمپین او مســتقیماً بیش از یک میلیارد دلار جمــع آوری کرد که ۴۰ درصد آن از 
کمک های مالی کوچک بــه علاوه ۵۸۶ میلیون دلار اضافی از کمیته های حمایت از 
اقدام سیاسی تأمین شد. ســتاد انتخاباتی دونالد ترامپ مستقیماً ۳۸۲ میلیون دلار 
جمــع آوری کرد که ۲۸ درصــد آن از کمک های مالی کوچک بــود، در حالی که 
کمیته های وابســته ۶۹۴ میلیون دلار کمک کردنــد. بزرگترین اهداکننده، تیموتی 
ملون بود کــه ۱۹۷ میلیون دلار به ترامپ و اهداف جمهــوری خواهان کمک کرد

رئیــس جمهــور روز گذشــته در 
همایشی به موضوع عدم واردات گاز 
از ترکمنستان اشــاره کرده و گفته 
است ترکمنستان به دلیل بدعهدی 
ایران در پرداخت مطالباتش دیگر گاز 
به ایران نمی دهد.به گزارش خبرنگار 
مهر، روز گذشــته مسعود پزشکیان 
در همایــشی اعلام کــرده اســت 
»ترکمنستان حاضر نیست با دولت ما 
قرارداد گازی ببندد.« رئیس جمهور 
علت این موضوع را عدم پرداخت به 
موقع مطالبات عنوان کرد. صحبتها 
رئیس جمهــور این موضــوع را در 
رسانه ها مطرح کرد که آیا ایران بعد از 
گذشت سال ها هنوز پول واردات گاز 
از ترکمنستان را نپرداخته است؟بعد 
از آنکه ترکمنستان در دولت یازدهم 
و دوازدهم بارها گاز را در زمستان بر 
روی ایران به دلیل نپرداختن بدهی 
قبلی بســت با تغییر دولت و رویکرد 

دیپلماسی انرژی که در دولت سیزدهم وجود داشــت مذاکرات گازی با ترکمنستان 
منعقد شــد. جواد اوجی وزیر نفت دولــت سیزدهم در گفتگویی خبری اعلام کرد از 
شروع کارمان در دولت یکی از مســائلی که در دستور کار قرار داشت، تسویه بدهی 
قبلی واردات گاز از ترکمنســتان بود که با تدابیر خوبی که اندیشیده شد ظرف مدت 
۲۰ ماه در سه قسط کاملًا مطالباتمان به طرف ترکمنستان تصفیه شد.بعد از تصفیه 
بــدهی گازی وزیر نفت دولت سیزدهم عنوان کرد: از ابتدای دولت سیزدهم با طرف 
ترکمنســتانی مذاکرات داشتیم و سوآپ گاز را در ســال ۱۴۰۰ و در نخستین سفر 
خارجی به این کشــور پیگیری کردیم و در نتیجه عملیات ســوآپ گاز با این کشور 
انجام شــد و مقرر شــد در کنار ســواپ موضوع ترانزیت گاز و واردات گاز نیز با این 
کشــور پیگیری شود.آنچه از گفته های وزیر سابق نفت برمی آید این است که اولًا 
پرداخت مطالبات ترکمنســتان به طور کامل انجام شــده است و درثانی مذاکرات 
برای واردات گاز از این کشــور نیز در حال انجام بوده است.با تغییر ناگهانی دولت 
به دلیل شــهادت آیت الله رئیسی ظاهراً دیپلماسی انــرژی ایران نیز دچار تغییر 
شده اســت هرچند خبرهای دقیقی از مذاکرات گازی ایران و ترکمنستان با ورود 
دولت چهاردهم وجود ندارد اما ســعید توکلی مدیر عامل شــرکت ملی گاز ایران 

در رابطه با چگونــگی وضعیت واردات و 
ســوآپ گاز با کشــورهای همســایه به 
خبرنگار مهر گفته اســت مذاکرات جدی 
بین ایران و روسیــه در خصوص تجارت 
گازی دو کشــور در حال انجام اســت و 
هنوز جزئیات میزان واردات گاز از روسیه 
و نحوه انتقال و تحویل آن نهایی نشــده 
اســت، اما با توجه به تاکید برنامه هفتم 
و اسناد بالادســتی، برای تبدیل ایران به 
هاب ترانزیت و تجارت گاز منطقه، توسعه 
تجارت گازی با روسیه در دستور کار است 
و دو طــرف نیز در این زمینه عزم و اراده 
دارند. وی افزود: برای زمســتان امســال 
حتماً یکی از مباحثی که دنبال می کنیم 
بحث واردات گاز است که در مرحله نهایی 
شــدن یک قرارداد در این زمینه هستیم 
که البته حجم بــالایی ندارد. اما در حال 
حاضر هیچ واردات یا سوآپ گازی نداریم 
و تنها قراردادی در دســت پیگیری داریم 
که بخشی از آن ســوآپ و بخشی واردات 
است که بعید است به زمستان امسال برسد. آنچه که سعید توکلی از آن دم می زند 
موضــوع واردات واردات ۳۰۰ میلیون متر مکعبی گاز از روسیه اســت که در دولت 
سیزدهم پیگیری و نهایی شــد. در دولت گذشته توافقاتی برای واردات گاز از روسیه 
انجام گرفت و جواد اوجی وزیر وقت در رابطه با جزئیات آن گفت: با اجرای این طرح 
روزانه ۳۰۰ میلیون مترمکعب گاز از روسیه وارد کشــور می شود، هزینه احداث این 
خط لوله را هم روسیه متقبل شــده اســت که در زمینه احداث خطوط لوله در کف 
دریا صاحب فناوری هستند. به گفته وی احداث خط ترانزیت گاز از شمال به جنوب 
از مسیر ایران اتفاقی بسیار بزرگ به شــمار می آید که در تاریخ ایران ســابقه نداشته 
است و سالانه ۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار تبادلات مالی خواهد داشت. ضمن آنکه به ثمر 
رسیدن این قرارداد ۳۰ ساله افزون بر رفع ناترازی های داخلی، ایران را به قطب تأمین 
گاز منطقــه بدل می کند و به افزایش قابل توجه مراودات و مبادلات تجاری و امنیت 
اقتصادی و سیاسی کشور می انجامد. چندی پیش هم مالک شریعتی نماینده مجلس 
شورای اسلامی گفت: قرار است ایران روزانه ۳۰۰ میلیون مترمکعب گاز از روسیه وارد 
کند که تبدیل این توافق به قرارداد و اجرایی شــدن آن شــاید چند سالی زمان نیاز 

داشته باشد و دو طرف در حال مذاکره هستند.

طی ۷ ماهه ۱۴۰۳ محقق شد

رشد ۲۷ درصدی صادرات از 
گمرکات مازندران

ایسنا/مازندران ناظر گمرکات مازندران از رشد ۲۷ درصدی صادرات گمرکات استان 
بالــغ بر ۲۳۰ میلیون دلار خبرداد.امیرجمشیدی ۱۶ ابان در جمع خبرنگاران با بیان 
افزایش صادرات انواع کالا گفت: طی ۷ ماهه ســال جاری، یک میلیون و۱۶۰ هزارتن 

کالا به ارزش ۲۳۰ میلیون و ۳۹ هزار دلار از گمرکات مازندران صادر شده است .
ناظر گمرکات مازندران با اشاره به صادرات بیش از ۱۲۵ قلم کالا از گمرکات نوشهر، 
امیرآباد، ســاری، فریدونکنارو آمل اظهار کرد: فرآورده های لبنی با ارزش ۷۵ میلیون 
دلار، سیمــان با ارزش ۲۸ میلیون دلار، مواد پلاســتیکی با ۲۴ میلیون دلار، فلزات 
معمولی و مصنوعات آن با ۲۰ میلیون دلار، ماشین آلات و اجزا و قطعات آن با ارزش 
۱۲ میلیون دلار پنج قلم اصلی صادراتی اســت که ســهم ارزشی ۶۹ درصدی از کل 
صادرات گمرکات مازندران را داشته اند. به گفته وی این میزان صادرات نسبت به مدت 

مشابه سال قبل از نظر وزنی ۲۳ درصد 
و از نظــر ارزشی ۲۷ درصد رشــد را 
نشان می دهد و متوسط ارزش هر تن 
کالای صادراتی گمرکات مازندران به 
رقم ۱۹۸ دلار رسیده است. جمشیدی 
با بیان صادرات به ۴۴ کشور، در مورد 
مهم ترین مقاصد صــادراتی گمرکات 
مازنــدران گفت: عراق بــا ارزش ۸۵ 
میلیون و ۴۵۰ هزار دلار اولین مقصد 
کالاهای صادراتی گمرکات مازندران، 

روسیه با ارزش ۷۸ میلیون و ۲۹۰ هزاردلار، ترکمنستان با ارزش ۱۵ میلیون و ۳۳۶ 
هزار دلار، قزاقستان با ارزش ۱۰ میلیون و ۲۳۳ هزاردلار و پاکستان با ارزش ۷ میلیون 
و ۱۸۸ هزار دلار پنج کشور نخست بودند که در مجموع بیش از ۱۹۶ میلیون دلار از 
گمرکات مازندران وارد کردند. به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی حوزه نظارت 
گمرکات اســتان مازندران، صادرات به کشورهای فوق ۸۵ درصد ارزش کل صادرات 

گمرکات مازندران را به خود اختصاص داده است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سخنگوی وزارت خارجه گفت:  تقویت روابط دوجانبه در حوزه های اقتصادی، تجاری، انرژی و ارتقای امنیت مرزی و مقابله با تروریسم، یک ضرورت است که هر دو 
طرف بر آن تاکید دارند.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی با انتشار مطلبی در فضای مجازی نوشت: عراقچی وزیر امور خارجه گفتگوهای بسیار جامع، مفید 
و عمیقی با مقام های عالی رتبه سیاسی و نظامی   پاکستان  )نخست وزیر شهباز شریف، وزیرخارجه محمد اسحاق دار و فرمانده ارتش ژنرال عاصم منیر( در مورد روابط 
دوجانبه و تحولات منطقه ای داشت.وی گفت:  بسیار مسرور و مفتخریم که ایران و پاکستان، به عنوان دو عضو کلیدی   امت اسلامی ، با برخورداری از علقه های بسیار 
ریشــه دار تاریخی، فرهنگی، دینی و تمدنی، دیدگاه های مشــترک یا بسیار نزدیکی در مورد فرصت ها و جالش های موجود دارند و مهمتر اینکه از عزم و اراده واقعی 
و جدی برای هماهنگی و همکاری نزدیک جهت استفاده از فرصت ها و فائق آمدن بر چالش ها برخوردارند. سخنگوی وزارت خارجه افزود:  تقویت روابط دوجانبه در 

حوزه های اقتصادی، تجاری، انرژی و ارتقای امنیت مرزی و مقابله با تروریسم، یک ضرورت است که هر دو طرف بر آن تاکید دارند.

www.sobh-eqtesad.ir

ایران و پاکستان بر تقویت روابط دوجانبه تاکید دارندبقائی:

info@sobh-eqtesad.ir

رئیس انجمن تلفن همراه:

تعرفه ۱۵ درصدی واردات 
آیفون هنوز قطعی نیست

رئیس انجمن تلفن همراه، تبلــت و لوازم جانبی ایران با بیان اینکه قیمت 
آیفون ۱۳در روزهای اخیر ۱۰ میلیون تومان ریزش کرده، گفت: در جلسه 
روز گذشته وزارت صمت با انجمن موبایل این موضوع مطرح شد که تعرفه 
۱۵ درصدی واردات آیفون قطعی نیســت و بایــد در کمیسیون ماده یک 
بررسی شــود.عبدالمهدی اسدی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در حال 
حاضر تعرفه همه موبایل های بالای ۶۰۰ دلار معادل ۱۵ درصد اســت، اما 
برای آیفون هنوز تصمیم قطعی گرفته نشــده، تصریح کرد: ممکن اســت 
همین ۱۵ درصد تصویب شــود یا رقم بالاتری در نظر گرفته شود.پ وی با 
بیان اینکه به دلیل عدم تصمیم گیری قطعی در مورد تعرفه آیفون، ممکن 
اســت اعضای صنف درباره فروش آیفــون ۱۳ تصمیمات هیجانی بگیرند و 
ضررهای ســنگین پرداخت کنند، تصریح کرد: بنابراین واردکنندگان باید 
اطلاع داشــته باشــند که ممکن اســت این تعرفه تصویب نشــود. قیمت 
آیفــون ۱۳ در روزهای اخیر ۱۰ میلیون تومان ریزش کرده اســت. رئیس 
انجمــن تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران با بیان اینکه در حال حاضر 
موبایل هــای بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود به کشــور وارد 
می شــود، گفت: این موضوع در گذشــته باعث ورود افراد غیرمتخصص به 
حوزه واردات موبایل شــده بود، اما از ســه ماه گذشــته فقط شرکت هایی 
که ســابقه واردات تلفن همراه را دارند، می توانند واردات انجام دهند. وی 
با اشــاره به حذف ارز نیمایی برای واردات موبایل های زیر ۶۰۰ دلار از دو 
ماه گذشته، تصریح کرد: موبایل های زیر ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات 
اشــخاص وارد می شود. مشکل تخصیص ارز هم تا حدودی کمتر شده بود، 
اما دوباره مشــکلاتی ایجاد شده است. با این حال هنوز کالا به اندازه کافی 
در بازار هســت. همچنین با توجه به رقابتی بــودن بازار موبایل، حذف ارز 
نیمایی تاثیری بر قیمت  موبایل های زیر ۶۰۰ دلار نداشــته اســت. گفتنی 
است اخیرا بعد از دو سال ممنوعیت، مصوبه ای در جلسه هیئت دولت برای 
رفع ممنوعیت آیفون صادر شده که بر این اساس سه دستگاه شامل وزارت 
صمت، ارتباطات و معاونت حقوقی ریاست جمهوری مامور شدند آیین نامه 
واردات را تدوین کنند، اما هنوز وضعیت اجرا و جزئیات آیین نامه مشــخص 
نیست. ابتدا تعرفه در مصوبه ۹۶ درصد اعلام شده بود، اما سخنگوی دولت 
اعلام کرد که اشتباهی رخ داده و این موضوع اصلاح خواهد شد.   در نهایت 
هــم دبیر هیئت دولت اعلام کرد که حقــوق ورودی مربوط به گوشی اپل 
در ســال جاری برای گوشی های بــالای ۶۰۰ دلار مطابق قانون بودجه در 
رویه تجاری ۱۵ درصد و در ســایر رویه ها ۳۰ درصد تعیین شــده و برای 
گوشی های اپل ۶۰۰ دلار و پایین تر حقوق ورودی در رویه تجاری ۵ درصد 
و در سایر رویه ها  ۶ درصد تعیین شده است. اما به نظر می رسد این اعداد 

هنوز قطعی نیستند.

تعمیرات اساسی سالیانه 
پالایشگاه گاز ایلام پایان یافت

ایســنا/ایلام سرپرست مدیریت عملیات شــرکت پالایش گاز ایلام از پایان 
شــانزدهمین تعمیرات  اساسی این پالایشگاه با هماهنگی بین شرکت ملی 
گاز ایران و شــرکت های بالادستی و پایین دســتی و با برنامه ریزی از پیش 
تعیین  شده، بدون حادثه خبرداد.»مسعود مرشدی« در این خصوص اظهار 
کرد: در تعمیرات اســاسی امســال، بازرسی، تعمیر، نوسازی، تمیزکاری و 
تســت بیش از ۲ هزارو ۷۰۰ تجهیز مختلف مکانیکی، برقی و ابزار دقیقی 
با هدف افزایش قابلیت  اطمینان سیســتم و پایداری تولید انجام شــد.وی 
خاطرنشان کرد: در فاز یک پالایشگاه، بازرسی و تعمیرات مشعل ها، تخلیه 
و شارژ ۲ بستر کاتالیســتی، تعمیرات دوره ای ۲ دستگاه کمپرسور تقویت 
فشــار گاز خروجی، بازدید و تعمیرات دیگ بخار فشــار متوسط، بازدید و 
تعمیرات ظروف و برج های فرآیندی، نوســازی بخشی از خطوط فرآیندی، 
تعمیــرات دوره ای تجهیزات برقی و ابزار دقیــقی، تعمیرات و کالیبراسیون 
انواع شیرآلات و اجرای طرح  های اصلاحی از جمله فعالیت های مهم انجام  
شده در تعمیرات  اســاسی امسال بوده است.سرپرســت مدیریت عملیات 
شرکت پالایش گاز ایلام تأکید کرد: تعمیرات اساسی فاز یک این شرکت با 
پیش بینی حدود ۷۵ هزار نفر ســاعت نیروی اجرایی و ۲۵ هزار نفر ساعت 
نیروی نظارتی و پشتیبانی و با تشکیل ۲۸ گروه کاری از ۱۱ مهرماه امسال 
شــروع و با وجود اضافه شــدن حدود ۱۸ درصد فعالیت به برنامه مصوب 
در طــول پروژه، با کنترل به موقع پیشــرفت فعالیت ها، برنامه ریزی مجدد 
کارهای جدید، تدوین برنامه های جبرانی، در مدت ۳۰ روز و با صرف بیش 
از ۱۱۰ هزار نفرساعت کار عملیاتی و پشتیبانی، مطابق برنامه در تاریخ ۱۰ 
آبان ماه سال جاری به پایان رسید.به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی 
پالایشــگاه گاز ایلام، مرشدی ادامه داد: عملیات اجرایی و تکمیلی فاز یک 
پالایشــگاه توسط شرکت مهندسی و توســعه گاز مشتمل بر انجام بیش از 
۳۰ مورد انشــعاب از خطوط لوله فرایندی، انجام پایپینگ، ساخت و نصب 
پلتفرم برای نصب شیرهای اطمینان و انشــعاب های برقی و ابزار دقیقی در 

بازه زمانی مذکور انجام گرفت.

گزیده خبر پزشکیان در دیدار جمعی از اساتید جامعه شناسی:

بدون رسیدن به وفاق نمی شود در جامعه تغییر ایجاد کرد

نتایج انتخابات آمریکا: ترامپ 
۲۶۷ - هریس ۲۲۴

انعقاد ۲ تفاهم نامه به ارزش ۸ هزار میلیارد 
ریال میان پالایشگاه آبادان و دانش بنیان ها

نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا به تدریج منتشر می شود و ۲ نامزد دموکرات و جمهوریخواه تعدادی 
کالج انتخاباتی به دســت آورده اند و باید حداقل حدنصاب ۲۷۰ رای را بشــکنند تا بتوانند وارد کاخ سفید 
شوند.به گزارش ایسنا، انتخابات ریاست جمهوری و کنگره آمریکا روز سه شنبه رسما آغاز شد و از آنجایی 
که پیش بینی می شــود رقابت نزدیکی در پیش باشد، مقامات خواستار صبر و بردباری رای دهندگان حین 
شمارش آراء شده اند و هشدار می دهند که تعیین تکلیف فرد برنده ممکن است چند روز زمان ببرد.مردم 

آمریکا برای انتخاب رئیس جمهور بعدی کشورشان و......

مذاکره برای اخذ مجوز سیر واگن های 
ایرانی در شبکه ریلی کشورهای

دو محصول حوزه میکرو با حضور معاون 
علمی رئیس جمهور رونمایی

روند توسعه و احیای ظرفیت های استان های کشور ، 
یزد؛ دومین شهر تاریخی جهان
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گزیده خبر

تقدیر سرلشکر باقری از رشادت 
های جامعه پرستاری

رئیــس ســتاد کل نیروهای مســلح در پیامی بــا تبریــک ولادت حضرت زینب 
کبــری و روز پرســتار، گفت: برابــر عظمت و بلندای شــخصیت و رشــادت ها و 
ازخودگذشــتگی های پرستاران ســر تعظیم فرود می آورم.به گزارش ایسنا، متن 
پیام سرلشکر پاسدار محمد باقری به شرح زیر است:بسم الله الرحمن الرحیمفرخنده 
میلاد عقیله بنی هاشــم حضــرت زینب کبری )سلام الله علیهــا( که به حق روز 
پرســتار نام گرفته اســت را به آحاد جامعه پرستاری کشــور به ویژه در نیروهای 
مســلح جمهوری اسلامی ایران صمیمانه تبریک و تهنیــت عرض می نمایم.زینب 
کبری)سلام الله علیهــا(، پرورش یافته مکتب علوی و فاطــمی، مظهر مهربانی و 
عطوفت، فصاحت و بلاغت، اســوه صبر و شــکیبایی، جامع ترین الگوی پرستاران 
است که با نمایش الگوی ناب پرستاری در میدان آزمون کربلا به جامعه پرستاری 
درس فــداکاری و صبــوری آموخت.حرفه پرســتاری که در نــگاه حکیمانه رهبر 
عظیم الشــأن انقلاب اسلامی آمیزه ای از رحمت، عطوفت، مهربانی و مراقبت و نیز 
دانش، و تجربه و مهارت اســت در شــرایط درد و رنج بیماران و التهاب خانواده ها، 
پیام آور آرامش و سلامتی بوده و به ســهم خود عهده دار نقش های مؤثر در امنیت 
روحی و روانی جامعه اســت. با گرامیداشــت یاد و خاطره شهدای مدافع سلامت 
بــه روح بزرگ تمامی پرســتارانی که در حــملات وحشیانه اخیر رژیم اشــغالگر 
قدس به بیمارســتان های غزه و لبنان به فیض شــهادت نائل آمده اند و قدردانی از 
مجاهدت ها و تلاش های صادقانه، مخلصانه و بی دریغ جامعه شریف پرستاری ایران 
اسلامی در این فرصت ارزشــمند برابر عظمت و بلندای شــخصیت و رشادت ها و 
ازخودگذشتگی های آنان سر تعظیم فرود آورده و دوام توفیق، سلامتی و سربلندی 
یکایک آنان را در خدمت صادقانه به ایران و ایرانی از خدای سبحان طلب می کنم

حاشیه جلسه دولت

پورمحمدی خبر داد: پیش بینی 
۱۲میلیارد دلار منابع برای تامین 
کالاهای اساسی و دارو در بودجه

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور تاکید کرد: در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴، ۱۲ 
میلیارد دلار منابع برای تامین کالاهای اساسی و دارو پیش بینی شده است.به گزارش 
ایسنا، حمید پورمحمدی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: 
برای کالاهای اساسی و دارو  ۱۲ میلیارد دلار منابع در لایحه بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی 
شــده است که بر همین اساس نیز عمل خواهد شد.وی در ادامه اظهار کرد: آنچه که 
در بودجه سال آینده مشخصا برای بازپرداخت بدهی پیش بینی شده، یکی پرداخت 
بدهی به نظام بانکی اســت که حدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان منابع برای آن در نظر 
گرفته شده است که در  قالب اوراق بهادار بوده و اوراق جدیدی در اختیار بانک ها قرار 
گرفته و بین خود آنها مبادله می شــود. دوم حدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان نیز برای 
تادیه بدهی های مربوط به تامین اجتماعی پیش بینی شــد و سازوکارهایی نیز برای 

پرداخت بدهی پیمانکاران پیش بینی شده است.

امانی:

رژیم صهیونیستی نتوانست حتی 
یک گام کوچک به سوی اهدافش 

پیشروی کند

ســفیر ایران در لبنان گفت: حزب الله با قدرت بیشــتری در صحنه ظاهر شد و رژیم 
صهیونیستی نتوانست حتی یک گام کوچک به سوی اهداف اعلام شده اش، پیشروی 
کند.به گزارش خبرگزاری مهر، مجتبی امانی در پیامی به زبان عربی که به مناســبت 
چهلمین روز شهادت شــهدای مقاومت شهید نصرالله و شهید نیلفروشان در حساب 
شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس به اشتراک گذاشت، عنوان داشت: چهل روز از 
شــهادت آیت الله سید حسن نصرالله و یارانش می گذرد.وی افزود: در این مدت حزب 
الله با قدرت بیشتری در صحنه ظاهر شد و رژیم صهیونیستی نتوانست گامی هرچند 
کوچک در جهت اهداف اعلامی خود بردارد و ضعیف تر شد و در بحران های بیشتری 
فرو رفت.امانی در پایان این پیام خاطرنشان کرد: این روحیه شهادت است و این راهی 

است که ما طی خواهیم کرد.

نتایج انتخابات آمریکا: 
ترامپ ۲۶۷ - هریس ۲۲۴

نتایج انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا به تدریج منتشــر می شــود و ۲ نامــزد دموکرات و 
جمهوریخواه تعدادی کالج انتخاباتی به دســت آورده انــد و باید حداقل حدنصاب ۲۷۰ رای را 
بشــکنند تا بتوانند وارد کاخ سفید شوند.به گزارش ایسنا، انتخابات ریاست جمهوری و کنگره 
آمریکا روز سه شنبه رسما آغاز شد و از آنجایی که پیش بینی می شود رقابت نزدیکی در پیش 
باشــد، مقامات خواســتار صبر و بردباری رای دهندگان حین شــمارش آراء شده اند و هشدار 
می دهند که تعیین تکلیف فرد برنده ممکن است چند روز زمان ببرد.مردم آمریکا برای انتخاب 
رئیس جمهور بعدی کشورشــان و همچنین انتخاب ۴۳۵ عضو مجلس نمایندگان و ۳۴ عضو 
مجلس سنای آمریکا که روی هم کنگره ایالات متحده را تشکیل می دهند، به پای صندوق های 
رای رفتند. در سیســتم ایالات متحده، شهروندان مســتقیما به رئیس جمهور خودشان رأی 
نمی دهند. در عوض، آرای آنها ۵۳۸ عضو گروهی به نام »الکترال کالج« یا »کالج انتخاباتی« را 
انتخاب می کند که ســپس رئیس و معاون رئیس جمهور را برمی گزیند.»کامالا هریس« معاون 
دموکرات رئیس جمهور آمریکا و رقیب جمهوری خواه او »دونالد ترامپ« برای به دست آوردن 
حداقــل ۲۷۰ رای کالج انتخاباتی که دریافت کلیدهای کاخ ســفید را تضمین می کند، رقابت 
می کنند.پس از بسته شــدن صندوق های رأی گیری در چند ایالت آمریکا و آغاز شــمارش آرا،  
نتایــج آرای »کامالا هریس« نامزد دموکرات ها و »دونالــد ترامپ« نامزد جمهوری خواهان در 

انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا در حال انتشار است و تکمیل می شود.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه روند تغییرات اجتماعی و فرهنگی به طور طبیعی کند است، 
گفــت: همچنان معتقدم بدون رسیدن به وفاق نمی شــود در روند جامعه تغییر ایجاد کرد. ما 
تغییر را برای وحدت و مشــارکت همــه و برقراری عدالت، حق و انصــاف می خواهیم؛ لذا از 
شما جامعه شناســان درخواســت می کنم اینکه چگونه عمل کنیم را به ما پیشنهاد بدهید و 
کمک کنید که مشــکلات را حل کنیم.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در دیدار جمعی از 
اساتید و صاحب نظران جامعه شناسی که عصر سه شنبه برگزار شد، با بیان اینکه »ما به شما و 
رهنمودهای شما نیاز داریم و شما می توانید مسیر برون رفت جامعه از گرفتاری ها و مشکلات 
را پیشنهاد دهید«، تصریح کرد: واحد زمان در تغییرات اجتماعی و فرهنگی، حداقل دهه است، 
لذا انتظار تغییرات اساسی در این مدت کوتاهی که بنده کار را در دست گرفته ام، دور از انتظار 
اســت، آن هم با تنوع، تعدد و پیچیدگی مشــکلاتی که در کشور وجود دارد.رئیس جمهور از 
صاحب نظران حاضر و همه کارشناســان کشــور خواست، اینکه چگونه عمل کنیم را به دولت 
پیشنهاد دهید و کمک کنید مشکلات را حل کنیم و افزود: من همچنان معتقدم بدون رسیدن 
به وفاق نمی شود در روند جامعه تغییر ایجاد کرد. ما اصلا تغییر را برای وحدت و مشارکت همه 
و برقــراری عدالت و حق و انصاف می خواهیم؛ مــا وقتی حق مردم را به آنها بدهیم با ما وفاق 
خواهند کرد.پزشکیان با اشاره به اینکه »در دنیای امروز در شرکت ها و سازمان ها بر مفاهیمی 
مانند وحدت ســازمانی، کار تیمی و عدالت به عنوان مفاهیم محوری تأکید می شــود«، اظهار 
داشــت: برای وفاق، تغییر یک امر لازم است، اما اتفاق ساده ای نیست. در مرحله اول باید برای 
هر تغییری اطلاع رســانی کنیم و اگر در موضوعی نابرابری وجود داشت، دولت آن را به خوبی 
برای مردم ترسیم و ضرورت تغییر را بیان کند.پزشــکیان با اشاره به سخنان برخی اساتید در 

انتقاد از وضعیت دانشگاه ها گفت: ما هم به دنبال تغییراتی در دانشگاه ها هستیم و ایده هایی هم 
وجود دارد، ولی باید آنها را با کارشناسانی مثل شما بررسی کنیم. دانشگاه باید مهارت هایی را به 
دانشجویان بیاموزد که بتواند در رفع مشکلات جامعه به کار آید؛ اصولا هر علمی بر اساس نیاز 
جامعه شکل می گیرد. برای اعمال تغییر در وضعیت دانشگاه ها نیاز به زبان مشترک برای گفتگو 
با طرف های مختلف داریم و بعد از ایجاد زبان مشــترک باید مسیر تغییر را مشخص کنیم. ما 
در دولت همین مسیر را در انتخاب استانداران و وزرا طی کردیم که البته مسیر دشواری است

رئیس جمهور درباره ایجاد تغییرات ســریع در دولت اظهار داشــت: تغییرات انقلابی و فوری، 
درگیری درست می کنند، اما با گفتگو می توان بسیاری از مشکلات را حل کرد. تصور من این 
است که آنها که در نقطه مقابل ما هستند هم به دنبال حق و عدالت هستند و باید با زبان آنها 
با خودشــان صحبت کرد. در دو قطبی ها و دعواهــا اتفاقی جز نابودی برای ملت ها نمی افتد و 
برآیند نیروها صفر می شود، لذا اگر یک قدم هم با تفاهم و وفاق به جلو برویم بهتر از دو قطبی ها 
است.پزشکیان به شعار وفاق اشاره کرد و اظهار داشت: من شعار وفاق را بر اساس مبانی فکری 
و اعتقادی ام انتخاب کرده ام و معتقدم با هر نسل و گروه و فکر و حزبی، در صورتی که حقش 
را بدهیم و به عدالت رفتار کنیم، می توان به وفاق رسید. اگر در احقاق حق هر قشری به نتیجه 
و جمع بنــدی برسیم و اقدام کنیم، فکر می کنم دیگــر تفاوت های قومی و حزبی و. . . برای ما 
مسئله ای ایجاد نمی کند.رئیس جمهور به اظهارات برخی جامعه شناسان درباره نظام آموزشی 
کشور اشاره کرد و گفت: در زمینه مشکلات نظام آموزشی و آموزش و پرورش تقریبا هر هفته 
جلســه داریم. آنجا مسایل و مشکلات زیادی وجود دارد که یکی از آنها بی عدالتی در آموزش 
است. این چه عدالتی است که دانش آموزان یک استان با کمترین امکانات تحصیلی و آموزشی 

باید با دانش آموزانی که مثلا در تهران بیشــترین امکانات را داشته اند، رقابت برابر کنند؟ چرا 
نباید بستری فراهم باشد که استعدادهای ما در هر نقطه ای از کشور امکان رشد و ارتقا داشته 
باشــند. حل این مشکلات ساده نیست، ولی تلاش می کنیم آنها را حل کنیم و در شورای عالی 
انــقلاب فرهنگی هم در این زمینه بحث هایی شــده است.پزشــکیان در ادامه ضمن تأکید بر 
ایجاد عدالت در بهره مندی از فرصت های شــغلی، با انتقاد از مازاد نیرو در برخی دستگاه های 
دولتی و ضعف مدیریت نیروی انســانی، اظهار داشت: این را بدانید در دنیا به کسی پول مفت 
نمی دهند، اگر باید بر اســاس تلاش و کار حقوق بدهیم، شــرایط فعلی که عده ای به سختی 
در جامعه تلاش می کنند، اما با بعضی افراد در برخی ادارات با کمترین تلاش حقوق یکســان 
بگیرند، اصلا عادلانه نیســت. رئیس جمهور به موضوع ناترازی ها در کشور اشاره و خاطرنشان 
کرد: کمک کنید ناترازی ها را رفع کنیم. ما، هم می خواهیم در رفع ناترازی ها محرومین آسیب 
نبینند و هم می خواهیم ناترازی ها برطرف شــوند. این منطقی نیست که یک عده ای از رانت ها 
و یارانه ها بیشــترین ســهم را ببرند و عده ای هم از این رانت ها محروم باشند. از اقتصاددانان 
می خواهم که راهکارهای عملی برای حل این مشکل ارائه دهند. پزشکیان در پایان با اشاره به 
نگاه های متفاوت به موضوع حجاب و انتقادهای برخی حاضران نســبت به سیاست های حاکم 
در این زمینه گفت: در زمینه حجاب ســوی دیگر ماجرا را هم در نظر داشته باشید که توسعه 
مستلزم احترام به فرهنگ جامعه است، اگر فرهنگ جامعه را مسخره کنیم دیگر امکان تغییر 
و تفاهم وجود نخواهد داشت. کسی که روشنفکر است و حرف از تغییر می زند، اگر به فرهنگ 
دیگری احترام نگذارد دعوا و جنگی پیش می آید که نباید اتفاق بیفتد؛ به هر حال باید فرهنگ 

جامعه را پاس بداریم.

رئیس گروه پارلمانی ایران در APA در دیدار رئیس مجلس شورای قطر، ظرفیت های دو کشور 
در حوزه انرژی، صنعت، کشــاورزی، پتروشیمی، فناوری نانو و خدمات مهندسی را زمینه ساز 
افزایش همکاری های اقتصادی دوجانبه دانســت.به گزارش ایســنا، هیأت پارلمانی کشورمان 
به ریاســت محســن زنگنه، رئیس گروه پارلمانی جمهوری اسلامی ایران در مجمع مجالس 
آسیــایی)APA(، در حاشیه نشســت کمیته بودجه و برنامه ریزی ایــن مجمع که به میزبانی 
مجلس شورای قطر در دوحه در حال برگزاری است، با حسن بن عبدالله الغانم، رئیس مجلس 
این کشور دیدار و گفتگو کرد.محسن زنگنه در این دیدار ضمن تشکر از میزبانی خوب مجلس 
شورای قطر در برگزاری این نشست، با ابلاغ پیام دکتر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 
در قدردانی از مواضع مثبت و ســازنده کشور قطر در حمایت از مردم مظلوم فلسطین به ویژه 
غزه و لبنان، از روند رو به رشــد مناســبات فیمابین ابراز خرســندی کرد.نماینده مردم تربت 
حیدریه، مه ولات و زاوه در مجلس شــورای اسلامی پایان دادن به جنایات این رژیم جعلی در 
منطقه به ویژه در غزه و لبنان را موضوع مهمی دانست که باید در دستور کار همه کشورها قرار 
گیرد.وی با اشاره به مناسبات دوجانبه در زمینه های مختلف بر ضرورت گسترش آن به ویژه 
در حوزه اقتصادی تاکید کرد و گفت: تجربیات ارزشــمند قطر در زمینه تأمین انرژی به ویژه 
در حوزه برق و گاز، گســترش صنایع پتروشیمی، تأمین آب شرب و بخش صنعتی می تواند 
مورد استفاده ایران قرار گیرد.زنگنه ادامه داد: در مقابل، ظرفیت های ایران در حوزه کشاورزی، 
دامداری، خدمات مهندسی و صنایع تک از جمله فناوری های نانو می تواند زمینه های خوبی 
برای افزایش همکاری های اقتصادی طرفین فراهم کند.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شــورای اسلامی در این راستا، ظرفیت مجمع بین المجالس آسیایی را فرصتی مغتنم دانست 
و ابراز امیدواری کرد که در نشســت قطر شــاهد تعیین تکلیف وضعیت بودجه و منابع مالی 

APA از طریق پرداخت حق عضویت از ســوی کشــورهای عضو باشیم و به ســمت بین 
المللی شــدن دبیرخانــه گام برداریم.ضرورت تقویت روابــط پارلمانی و تجاری ایران و 
قطــر عباس پاپی زاده عضو گروه پارلمانی ایــران در مجمع مجالس آسیایی)APA( در 
ادامه این دیــدار ضمن قدردانی از مواضع حمایتگرایانه قطــر در برابر تداوم تهاجمات 
وحشیانه رژیم اشــغالگر صهیونیســتی علیه غیرنظامیان بی دفاع فلســطین و لبنان بر 
ضرورت اهتمام همه کشــورها در انجــام اقدامات عملیاتی برای ایجــاد صلح و امنیت 
پایدار در منطقه تاکید کرد. عضو هیأت رئیســه مجلس شــورای اسلامی تعاملات میان 
دو کشــور در مســائل مختلف را مثبت ارزیابی کرد و خواســتار تقویت آن به ویژه در 
موضوع تامین امنیت غذایی شد. وی تصریح کرد: تقویت روابط میان گروه های دوستی 
پارلمانی و گروه های تجاری دو کشــور می تواند دستیابی به نتایج در موضوعات مهم را 
تســهیل و تسریع کند. برادران ایرانی در صف اول همکاری های بین المللی جهت توقف 
جنایات رژیم صهیونیســتی در ادامه این دیدار، حسن بن عبدالله الغانم، رئیس مجلس 
شــورای قطر ضمن خیر مقدم به هیات ایرانی به قدمت روابط میان دو کشــور اشاره و 
از روند گســترش همکاری ها ابراز رضایت کرد و گفت: اقدامات پارلمان ایران در سطح 
بین المللی قابل تقدیر اســت. وی مســاعدت های فوق العاده جمهوری اسلامی ایران در 
مجمع مجالس آسیایی را قابل ســتایش خواند و بر اثرات مهم آن در تقویت چندجانبه 
گرایی در عرصــه بین الملل تاکید کرد. رئیس مجلس شــورای قطر در پایان اظهارات 
خود با اشــاره به مسائل منطقه، همکاری میان کشــورها در راستای توقف جنایات در 
غزه و لبنان را اقدامی مهم عنوان کرد و گفت: هیچ شکی نیست که برادران ما در ایران 

در صف اول این همکاری ها قرار دارند.

وزیر امور خارجه ایران در پایان سفر به پاکستان گفت: ما تصمیم گرفتیم به اقدامات خود در مقابله با گروهک های تروریستی شدت ببخشیم و هماهنگی 
بیشتری داشته باشیم.به گزارش خبرگزاری مهر، »سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در پایان سفر به پاکستان و دیدار با 
مقام های ارشد این کشور، در جمع خبرنگاران درباره سفر خود به پاکستان گفت: روز بسیار خوبی در سفر به اسلام آباد بود، ملاقات های بسیار خوبی انجام 
شد و توافقات بسیار خوبی هم صورت گرفت. ما هم درباره منطقه تبادل نظر داشتیم و خوشبختانه مواضع ایران و پاکستان نسبت به تحولات منطقه بسیار 

با هم هماهنگی دارد و به هم نزدیک است.وزیر خارجه ایران گفت: محکومیتی که رژیم صهیونیستی در پاکستان توسط مقامات دولت، مردم و رسانه ها دیده بی نظیر است.وی تصریح کرد: در 
خصوص ضرورت توقف حملات رژیم صهیونیستی و توقف جنایاتی که در حال انجام است، اشتراک مواضع وجود دارد و ما تصمیم گرفتیم در مجامع مختلف بین المللی از جمله در اجلاس 
سازمان همکاری اسلامی که هفته آینده برگزار خواهد شد، هدف خود که توقف جنایات رژیم صهیونیستی است را با جدیت بیشتری دنبال کنیم.رایزنی درباره افغانستان و مبارزه با گروهک ها 
عراقچی با بیان اینکه »در خصوص منطقه نیز تبادل نظر زیادی شد«، گفت: هم بحث افغانستان و هم بحث مقابله با پدیده تروریسم که در مرزهای ۲ کشور وجود دارد و ضرورت هماهنگی ۲ 
کشور برای مقابله این پدیده که هر ۲ طرف ارتباط نزدیکی بین این گروهک ها و رژیم صهیونیستی قائل هستیم و نشانه آن نیز این بود که همان روزی که رژیم صهیونیستی اقدام به حمله 

تجاوزکارانه به ایران کرد، در همان لحظات گروه های تروریستی هم فعال شدند و متأسفانه ۱۰ نفر از نیروهای انتظامی ما را به شهادت رساندند. 

نماینده دائم ایران نزد سازمان ملل متحد در ژنو در سخنانی در جلسه هیئت مدیره سازمان بین المللی کار نسبت به تخریب زیرساخت های اقتصادی 
لبنان در اثر حملات رژیم صهیونیستی ابراز نگرانی کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، علی بحرینی در این جلسه که به منظور بررسی آثار تجاوزهای رژیم 
صهیونیستی بر بازار کار لبنان برگزار شد، نسبت به وخامت روزافزون وضعیت انسانی در لبنان ناشی از تجاوز وحشیانه و اعمال غیر انسانی رژیم اسرائیل 
هشدار داد.نماینده ایران با ارائه آماری از تخریب زیرساخت های اقتصادی لبنان خواستار اقدام فوری جامعه جهانی برای حفاظت از زیرساخت های این کشور، 
توقف حملات رژیم اسرائیل، تقویت حضور و حمایت دفتر منطقه ای سازمان بین المللی کار در لبنان و ارزیابی جامع تأثیرات این بحران بر کارگران، کارفرمایان و بازار کار شد.سفیر ایران در این 
جلسه که با حضور نمایندگان ۱۸۰ کشور جهان و اتحادیه های کارگری و کارفرمایی برگزار شد، ضمن اعلام همبستگی کامل جمهوری اسلامی ایران با مردم لبنان، اقدام فوری جامعه بین المللی 
برای حمایت از حاکمیت لبنان و کمک به مردم این کشور در این شرایط دشوار را خواستار شد.به گزارش مهر، رژیم صهیونیستی، از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ )۱۵ مهر ۱۴۰۲( جنگ ویرانگری 

را علیه ساکنان نوار غزه به راه انداخته است که بر اثر آن، افزون بر ویرانی های عظیم و قحطی مرگبار، بیش از هزاران فلسطینی که بیشتر آنها زن و کودک هستند، شهید و زخمی شده اند.
این رژیم پس از تبدیل نوار غزه به یک ویرانه، حملات گسترده ای را علیه مناطق مختلف جنوب لبنان آغاز کرده که با محکومیت جهانی مواجه است.صهیونیست ها با تحقیر جامعه بین المللی 
و نادیده گرفتن قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل متحد برای توقف فوری جنگ و دستورات دیوان بین المللی دادگستری درباره ضرورت جلوگیری از نسل کشی همچنان به جنایات 

خود در این منطقه ادامه می دهند.

در جلسه هیئت مدیره سازمان بین المللی کار مطرح شد؛

ابراز نگرانی ایران درباره تخریب زیرساخت های اقتصادی لبنان
عراقچی خبر داد؛

توافق ایران و پاکستان برای تشدید مقابله با گروهک های تروریستی

پزشکیان در دیدار جمعی از اساتید جامعه شناسی:

بدون رسیدن به وفاق نمی شود در جامعه تغییر ایجاد کرد

در دیدار رئیس مجلس شورای قطر

زنگنه: تجربیات قطر در زمینه تأمین انرژی می تواند مورد استفاده ایران قرار گیرد
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گزیده خبرگزیده خبر روند توسعه و احیای ظرفیت های استان های کشور ، یزد؛ دومین شهر تاریخی جهان

اســتان یزد و مشخصا »شــهر یزد« به عنوان »اولین شهر خشتی 
جهان« و »دومین شــهر تاریخی جهان« بــا حضور در رویدادهای 
بین المللی در زمینه گردشــگری، به دســتاوردهای موفقی دست 
یافته اســت، همچنین به عنوان نخستین اســتان از لحاظ امنیت 
ســرمایه گذاری، به بســتر مهمی برای ارتقاء تولیــدات صنعتی و 
کشــاورزی مرتبط با بوم این استان تبدیل شده است که پیشرفت 
حداکثری آن با توجه به »سند تحولی یزد نوین« در آینده ای نزدیک 
پیش بینی می شــود.به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، 
با وجود محدودیت های طبیــعی و اقلیمی ناشی از مجاورت کویر، 
مردمان عالمِ و سخت کوش یزدی با همراهی برنامه ریزان و مسئولان 
استانی، موفق شده اند با غلبه بر تمامی مسائل و مشکلات، نام نیکی 
از خود در تمامی عرصه ها بر جای گذاشــته و سهم قابل توجهی از 
تولید ملی را به خود اختصاص دهند.یزد، دومین شهر تاریخی جهان

اســتان یزد، هشتمین استان پهناور کشــور است و »شهر یزد« به 
عنوان »اولین شهر خشتی جهان« و »دومین شهر تاریخی جهان«، 
رتبه ی دوم در ذخیره معدنی کشور و رتبه ی نخست در شاخص ملی 
امنیت سرمایه گذاری را به خود اختصاص داده است. استان یزد در 
ردیف پنج استان توسعه یافته ی صنعتی کشور و چند استان برتر از 
منظر شاخص توسعه ی انسانی قرار دارد؛ اما با وجود همه تلاش ها و 
سختی ها، این استان با مسائل و چالش هایی روبه رو است که می توان 
از جمله ی آن ها به چالش های آب، حاشیه نشینی، محیط زیســت، 
مهاجرت و بیکاری اشاره کرد.استان یزد با وسعتی حدود ۷۴,۷۸۱ 
کیلومترمربع، معادل ۴.۶ درصد از وســعت کل کشور را فراگرفته 
اســت و در حال حاضر در بین ۳۱ استان کشور، هشتمین استان 
پهناور کشــور محسوب می شود. جمعیت اســتان در سال ۱۳۹۸ 
حدود ۱,۲۳۲,۷۷۳ نفر بوده که معادل ۱.۴ درصد از جمعیت کشور 
را به خور اختصاص داده است. ۸۶ درصد از جمعیت استان در نقاط 
شــهری و ۱۴ درصد در نقاط روستایی ســاکن بوده اند. بر اساس 
آخرین تقسیمات سیاسی و اداری کشور، استان یزد متشکل از ۱۰ 
شهرســتان، ۲۱ بخش، ۴۵ دهســتان، ۲,۹۴۵ پارچه آبادی )۹۳۶ 
آبادی دارای ســکنه و ۱,۹۸۲ آبادی خالی از ســکنه( و ۲۳ کانون 
شهری است.ظرفیت های اقتصادی اســتان یزد برخی از مهم ترین 
ظرفیت های اقتصادی اســتان یزد، عبارتند از:دومین شهر تاریخی 
جهان و ظرفیت های صنعت توریســم: یزد، دومین شــهر تاریخی 
جهان، به عنوان یکی از وسیع ترین بافت خشــتی و بکر دنیا و اولین 
شــهر تاریخی ایران در فهرست میراث جهانی ثبت شده است. این 
استان بیشترین ماندگاری توریست ها و بیشترین هزینه کرد توسط 
آن ها و نیز بیشــترین رشد میزان گردشــگری خارجی را به خود 

اختصاص داده است.قطب معدنی کشور: استان یزد از حیث تنوع و 
ذخیره مواد معدنی، با داشــتن رتبه ی دوم معدنی کشور، موقعیت 
ممتازی برای ســرمایه گذاری در بخش معدن را دارد. این استان با 
دارا بودن ۶ معدن بزرگ ملی و اشــتغال مستقیم ۱۲,۰۰۰ نفر در 
معادن، ۶۲ میلیون تن تولید سالانه معادن را به خود اختصاص داده 
است. استان توسعه یافته صنعتی کشور: استان یزد با بیش از ۲,۹۷۹ 
واحد صنعتی که ۶۸ درصد آن فعال هســتند و با میزان اشــتغال 
مســتقیم ۹۹ هزار نفر، در ردیف پنجم اســتان های توسعه یافته ی 
صنعتی کشــور قرار دارد. بیشترین دســته بندی در صنایع فولاد، 
نساجی، کاشی و سرامیک، شیمیایی و محصولات اقتصاد دیجیتال 
اســت. شــهر اقتصاد دانش بنیــان: در حال حاضر ۱۰۰ شــرکت 
دانش بنیان و ۳۵۰ شــرکت فناور مستقر در پارک علم و فناوری و 
مراکز وابسته در استان با اشتغال بالغ بر ۲,۲۴۰ نفر فعالیت می کنند. 
این استان در شاخص توسعه ی ارتباطات و فناوری اطلاعات، رتبه ی 
سوم و در حوزه اقتصاد دانش بنیان رتبه ی چهارم کشوری را کسب 
کرده است. پیشرو در شاخص توسعه انسانی)HDI(: طبق بررسی ها، 
اســتان یزد همواره در ردیف چند اســتان برتر از منظر شــاخص 
توســعه ی انســانی قرار دارد. طبق آمارها این اســتان در شاخص 
تعدیل شده ی آموزش در جایگاه پنجم کشوری قرار دارد و شاخص 
توســعه ی انسانی این استان در سال ۱۳۹۰ برابر با ۰.۷۶۶ )جایگاه 
ســوم کشوری( بود. پیشــرو در ایجاد درآمد سرانه و ارزش افزوده: 
بررسی وضعیت تولید ناخالص داخلی نشان می دهد که، استان یزد 
سهم ۱.۸۵ درصد از GDP کل کشور )با نفت( و ۲.۳ درصد )بدون 
نفت( را داراست و بیش از ســهم جمعیتی خود، در تولید ناخالص 
داخلی کشور سهم دارد. به لحاظ ایجاد ارزش افزوده و درآمد سرانه، 
یزد همواره در ردیف پنج استان اول کشور قرار داشته است.احیای 
۷۲ واحد صنعتی استان یزد در دولت سیزدهماستان یزد با بیش از 
یک میلیون و دویســت هزار نفر جمعیت، بیش از ســه هزار واحد 
صنعــتی دارد که حدود ۱۰۰ هزار نفر در ایــن واحدها به فعالیت 
اقتصادی مشغول هستند. دولت سیزدهم در حوزه صنعت و معدن 
اقدامــات موثری را در پیش گرفت، به طوری که برخی از واحدهای 
بزرگ که سال ها گرد رکود و تعطیلی بر آن ها نشسته بود، به چرخه 
تولید بازگشتند.رئیس جمهور شهید و برخی اعضای هیات دولت در 
جریان دوازدهمین سفر استانی در ۲۶ آذر ۱۴۰۰ به یزد سفر کردند 
و این سفر فرصت ریل گذاری تازه را برای شتاب بخشی به توسعه و 
رفع چالش های اســتان یزد فراهم آورد. یکی اقدامات بی سابقه در 
طول تاریخ اســتان برای نخستین بار جذب یک هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان از محل اعتبارات ســفر بود. این کمک بیــش از ۲ برابر کل 
بودجه ی سالانه حدود ۷۰۰ میلیارد تومانی عمرانی استان یزد بود 

که جذب چنین اعتباری در مدت چندماه بعد از سفر بی سابقه بود.
در همین راستا، فعالیت مجدد یک شرکت تولید مواد غذایی با ۷۵ 
نوع محصول مطابق اســتانداردهای جهانی در یزد پس از سه سال 
تعطیلی، یک نمونه از واحدهای تولیدی راکد در بخش صنعت بود 
که در ســال ۱۴۰۱ به همت ســرمایه گذار و حمایت مسئولان، در 
اســتان فعال شــد. همچنین با اهتمام دولت سیزدهم در راستای 
گره گشــایی از مشــکلات بخش اقتصادی و رونق تولید، یک واحد 
تولیدی سنگ در شهرســتان میبد بعد از پنج سال تعطیلی در تیر 
سال ۱۴۰۱ به چرخه تولید بازگشت، این کارخانه از سال ۱۳۹۵ به 
دلیل مشکلات مالی و تملک بانک تعطیل شده بود.»محمد دهقان« 
مدیرعامل سابق شرکت شهرک های صنعتی استان یزد دی ۱۴۰۱ 
اظهار کرد: »با عارضه یابی و اجرای طرح های بهبود و همکاری خوبی 
که با بخش خصوصی در این زمینه شد، از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا دی 
۱۴۰۱، تعداد ۷۲ واحد صنعتی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان 
یزد دوباره به چرخه تولید بازگشتند.«ســند تحولی »یزد نوین« در 
راستای تحقق شعار ســال »مهران فاطمی« اســتاندار سابق یزد 
شهریور امســال)۱۴۰۳( و به مناســبت هفته دولت، تدوین سند 
تحولی یزد نوین را مطابق با شعار سال دانست و اظهار کرد: »در این 
سند بر توسعه ی همه جانبه ی استان در راستای ارتقاء سرمایه های 
انسانی و اقتصادی تاکید شده است، به نحوی که با توجه به ویژگی 
انعطاف پذیری آن، این سند، برنامه های استان ظرف ۵۰ سال آینده 
را نیز پشــتیبانی خواهد کرد.«وی در مسیر تحقق این ســند، به 
دستاوردهای اجرایی آن اشاره کرد و افزود: »اجرای خط پدافندی، 
ایجــاد ۱۷۰ هزار مترمکعب مخازن آب، اجرای فاز دوم خط انتقال 
آب دریا به استان با ظرفیت ۲۰ میلیون مترمکعب، آب رسانی به ۵۸ 
روستا در راســتای تامین آب شــرب مردم و رفع چالش های آبی 
استان، از مهم ترین طرح ها بود. همچنین انجام مراحل قانونی ۴ هزار 
هکتار زمین و آماده سازی و آغاز عملیات اجرایی نهضت ملی مسکن 
به صــورت ویلایی و همزمان کارســازی ۱۰ هزار قطعه زمین برای 
"قانون جوانی جمعیت" از جمله این اقدامات بودند.« استاندار سابق 
یزد در ادامه با بیان این که ســطح رفاه در اســتان یزد از بسیاری از 
نقاط کشــور بالاتر اســت، یادآور شــد: »در پرتو برنامه ریزی های 
انجام شده در ماه مرداد)۱۴۰۳(، پایین ترین نرخ تورم ماهانه متعلق 
به اســتان یزد بود و از سوی دیگر جزو استان های با رشد اقتصادی 
بالا در کشــور بودیــم. علاوه برآن همزمان با کاهــش نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان و زنان و مردان، آسیب های اجتماعی نیز در استان 
یزد مدیریت شــد.« فاطمی همچنین از برنامه ریزی استان جهت 
تولیــد ۲۰۰۰ مــگاوات بــرق خورشیــدی خبــر داد و گفــت: 
»تاکنون)شــهریور ۱۴۰۳( به میزان ۱۰۷ مگاوات برق خورشیدی 

تولید شده و تا پایان سال جاری ۱۵۰ مگاوات و تا سال آینده ۵۰۰ 
مگاوات دیگر تولید خواهد شــد. همچنین طرح توسعه یا احداث ۹ 
بیمارستان، آغاز و عملیات اجرایی بیمارستان های بحران، مهریز و 
اشــکذر به پایان رسیده و بیمارســتان های دیگر با پیشــرفت ۹۰ 
درصدی در حال اجراســت.« وی با اشــاره به پیگیری پروژه های 
حوزه ی راه در اســتان یزد، بیان کرد: »از مهمترین پروژه های این 
حوزه، می توان به راه آهن اقلید - یزد، جاده ی یزد - طبس، اردکان 
- چوپانان، بهاباد - نایبند - دربند، ورودی های تفت و ابرکوه، مسیر 
هــرات - هرابرجان و آزادراه نطنز - یزد - سیرجان اشــاره کرد. در 
مجمــوع امیدواریــم طبق اســناد بالادســتی و راهبــردی، خط 
خدمت رســانی به مردم بیش از گذشته در اقصی نقاط کشور تداوم 
یافتــه و شــاهد افزایش رضایت منــدی مردم باشیم.« توســعه ی 
گردشگری استان با پیوستن روستاهای یزد به دهکده ی جهانی بر 
اســاس مطالعات اولیه ی صورت گرفته در دفتر مطالعات، آموزش و 
برنامه ریزی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی، 
تعدادی از روستاهای هدف گردشــگری استان یزد همراه با دیگر 
روستاهای هدف گردشگری کشــور، هر ساله بر اساس ۹ شاخص 
مدنظر )منابع فرهنگی و طبیعی، ترویج و حفاظت از منابع فرهنگی، 
پایداری اقتصادی، اجتماعی، پایداری محیطی، ظرفیت گردشگری و 
توســعه ی یکپارچگی زنجیره ی ارزش، حاکمیــت و اولویت بندی 
گردشــگری، زیرساخت و اتصال، بهداشت و ایمنی( انتخاب شده و 
ســپس مورد ارزیابی اولیه کارشناســان قرار می گیرند. با توجه به 
این که در ســال ۲۰۲۴ میلادی، روســتای منتخب ملی "فهرج" 
توانســت مراحل نهایی پیوستن به دهکده های جهانی را طی کند، 
بنــا بر نظــر کارشناســان وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی برای سال ۲۰۲۵ گزینه های استان یزد افزایش یافته 
اســت. لذا علاوه بر فهرج، در آبان ســال جاری)۱۴۰۳( روستاهای 
"مزرعه کلانتر" در شهرستان میبد، "اسلامیه" در شهرستان تفت 
و "ساغند" در شهرستان اردکان نیز مورد پایش اولیه قرار گرفته و 
بازدید میدانی توسط کارشناسان وزارت میراث فرهنگی به همراه 
مســئولان روســتا صورت گرفت. در ایــن پایــش از جاذبه های 
گردشگری روستا، پروژه های در حال ساخت، پروژه های گردشگری 
کشــاورزی، تأسیســات اقامتی و پذیرایی، فعالیت زنان و جوانان 
روســتا، برنامه های فرهنگی )مانند جشــن انار و سایر جشن های 
فرهنگی( و صنایع دســتی روستا بازدید به عمل آمد. مشارکت در 
رقابت روســتاهای جهانی گردشگری، علاوه بر ایجاد برند در حوزه 
گردشــگری روســتایی، فرصت های تازه ای برای ورود گردشگران 
خارجی به روســتا فراهم ســاخته و نام روستا را در مسیر تورهای 
گردشگری دفاتر خدمات مسافرتی، قرار می دهد. یزد، قطب کینوا 
در کشور»حسن زارعیان« مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
اســتان یزد از آمادگی کامل این شــرکت بــرای تامین کودهای 
کشاورزی موردنیاز و در اختیار گذاشتن دستگاه های بوجاری برای 
کشــاورزان کینواکار استان یزد جهت توسعه ی این گیاه مقاوم در 
برابر کم آبی خبــر داد و اظهار کرد:  »با توجه به تقاضای روزافزون 
بازار برای محصولات ارگانیک و سالم، کینوا می تواند به عنوان یک 
محصول صــادراتی نیز مطرح شــود و ارزآوری قابل توجهی برای 
اســتان یزد و کشــور به همراه داشــته باشــد.« وی با اشاره به 
حمایت های شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی از کشــاورزان 
کینــواکار، بیان کرد: »این شــرکت  آمادگی کامــل دارد با تامین 
کودهای کشــاورزی موردنیاز و در اختیار گذاشــتن دستگاه های 
بوجاری، کشــاورزان را در توسعه ی کشت کینوا یاری کند. کشت 
کینوا در اســتان یزد علاوه بر تامین نیاز داخلی، می تواند به عنوان 
یک محصول صادراتی، ارزآوری قابل توجهی برای کشــور داشته 

باشد.«
 با توجه به مطالب فوق، اســتان یزد و مشخصا شهر یزد به عنوان 
اولین شهر خشــتی جهان و دومین شــهر تاریخی جهان، دارای 
ظرفیت های گردشــگری و صنعتی فراوانی است که با سند تحولی 
جدید، می تواند در راستای تحقق شعار سال به ارتقاء تولید کشور 
کمک کند و شاخص های اقتصادی ملی را بهبود بخشد، البته میزان 
دســتاوردهای اقتصادی مردم یزد به میزان مشــارکت مردمی در 

پروژه های اقتصادی و سرمایه گذاری های این استان وابسته است.

انعقاد ۲ تفاهم نامه به ارزش ۸ هزار 
میلیارد ریال میان پالایشگاه آبادان و 

دانش بنیان ها

شــرکت پالایش نفت آبادان با شــرکت های دانش بنیان داخلی برای تامین کاتالیســت 
راهبردی بنزین تفاهم نامه همکاری امضا کرد. به گزارش ایسنا، در پانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی فناوری های نانو و میکرو، این شــرکت به منظور تامین کاتالیســت FCCU با 
شــرکت های دانش بنیان تفاهم نامه همکاری بــه ارزش ۸۰۰ میلیارد تومان امضا کرد.پ 
این تفاهم نامه های همکاری به امضای فردین راشــدی مدیرعامل شرکت پالایش نفت 
آبادان و داوود عابدی عاملی، مدیرعامل یکی از شــرکت های دانش بنیان و احمد نحوی، 
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان دیگر رسید. مدیرعامل شــرکت پالایش نفت آبادان در 
حاشیه این نمایشــگاه به پیشینه تولید بنزین در پالایشــگاه آبادان اشاره و اظهار کرد: 
مجتمع بنزین ســازی کت کراکر پالایشگاه آبادان سابقه ای بیشتر از ۶۰ ساله دارد که در 
آخرین اقدام در واحد بنزین ســازی با ظرفیت ۴۵ هزار بشکه بنزین فعالیت خود را آغاز 
کرد و در این مدت کاتالیست مورد نیاز آن که از نوع سیلیکات آلومینیومی و عملگر تولید 
بنزین از شرکت های اروپایی، روسیه و چین تامین می شد، اما با ورود شرکت های داخلی 
در زمینه تولید کاتالیســت پالایشــگاه آبادان برای تامین آن از داخل پیش قدم شد. وی 
افزود: تفاهم نامه امروز با این دو شرکت هر کدام به اندازه دو هزار تنُ منعقد شد. راشدی 
تاکید کرد: این دو شرکت  دانش بنیان شرکت هایی هستند که هم در مقیاس آزمایشگاهی 

و هم مقیاس میدانی در پالایشگاه شازند اراک تولید موفقیت آمیزی داشته اند.

در آخرین روز از نمایشگاه بین المللی ایران نانو

دو محصول حوزه میکرو با حضور 
معاون علمی رئیس جمهور رونمایی

با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور از دو محصول در حوزه 
میکرو رونمایی شــد.به گزارش ایسنا، در چهارمین و آخرین روز از پانزدهمین نمایشگاه 
بین الملــلی ایران نانو با حضور دکتر حسین افشین معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهــور از دو محصول حوزه میکرو رونمایی شــد.این محصولات در حوزه 
میکرو هســتند و در حوزه های نفت و گاز و سلامت کاربرد دارند.این دو محصول به این 
شرح است:* دستگاه قابل حمل تشــخیص بیماری های عفونی )آی فست(این دستگاه 
یک فناوری سریع تشخیص هوشمند است.این دستگاه مبتنی بر فناوری آزمایشگاه روی 
تراشه است که قابلیت تشخیص چندگانه بیماری های عفونی را دارد.دو محصول میکروبی 
با حضور معاون علمی رئیس جمهور رونمایی شــد* آشکارساز شعله در طیف فرابنفش و 
فروسرخ این دستگاه یک  ابزار آشکارساز شعله است و با نصب این دستگاه در حوزه انتقال 
نفت و گاز و همچنین موتورخانه ها با رصد شعله، گزارش آن به اپراتور ارسال می شود. این 

محصول در حوزه نفت و گاز کاربرد دارد.

فراخوان شناسایی شرکت های 
توانمند دارای سابقه در زمینه 

پرورش فوق متراکم میگو
فراخوان شناســایی شرکت های توانمند دارای سابقه در زمینه پرورش فوق متراکم میگو 
به همت دفتر برنامه ملی توســعه شهرک های گلخانه ای و شیلاتی منتشر شد.به گزارش 
ایســنا، دفتر برنامه ملی توســعه شــهرک های گلخانه ای و شیلاتی در نظر دارد با هدف 
نوسازی و افزایش عمق نفوذ فناوری در زنجیره ارزش میگو نسبت به شناسایی و حمایت 
از شــرکت های توانمند در حوزه پرورش فوق متراکم میگو اقدام کند. شرکت کنندگان 
https://gfdp. می توانند طرح های پیشنهادی خود را در قالب کاربرگ پیوست به نشانی

isti.ir/ تکمیل و به دبیرخانه دفتر برنامه ملی و یا به نشانی ایمیل pgfd@isti.ir ارسال 
کنند.بر اساس ماموریت های این دفتر، شرکت های شرکت کننده در فراخوان باید از سابقه 
تولیــد میگو با تراکم بالا در مقیاس پیش از صنعتی برخــوردار بوده و توانمندی مالی و 
قابلیت سرمایه گذاری داشته باشــند. همچنین برنامه توسعه داشته باشند و ترجیحا در 
اجرای پروژه از شرکت های دانش بنیان کمک بگیرند و طرح در قالب زنجیره ارزش تعریف 
شــده باشد.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، علاقه مندان حداکثر تا دهم آذرماه 
ســال جاری فرصت دارند برای کسب اطلاعات بیشتر با دفتر برنامه ملی به شماره تلفن 

۲۲۴۱۴۱۹۱ )داخلی ۱۲۲۴( تماس بگیرند.

مذاکره برای اخذ مجوز سیر واگن های ایرانی در شبکه 
CIS ریلی کشورهای

مدیرعامل راه آهن با هدف اخذ مجوز سیر واگن های ایرانی در شــبکه ریلی کشــورهای CIS، در هشتاد و یکمین 
اجلاس شــورای حمل و نقل ریلی کشورهای مستقل مشــترک المنافع، حضور یافت. به گزارش خبرگزاری مهر، 
هشــتاد و یکمین اجلاس شورای حمل و نقل ریلی کشــورهای مستقل مشترک المنافع، ۵ و ۶ نوامبر ۲۰۲۴ )۱۵ 
و ۱۶ آبان( در تاشــکند ازبکســتان با حضور جبار علی ذاکری، مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران در حال 
برگزاری اســت و یکی از اهداف حضور جبارعلی ذاکری مدیرعامل راه آهن در این نشســت ترانزیت ریلی ایران با 
کشــورهای CIS است. اجلاس شــورای حمل و نقل ریلی کشورهای CIS دو بار در سال و با حضور مدیران عامل 
راه آهن های عضو این شورا برگزار می شود. ریاست این شورا بر عهده رئیس راه آهن روسیه است و راه آهن ایران 
نیز به عنوان یکی از اعضای وابسته در این شورا حضور دارد. در این اجلاس موضوعات مختلفی همچون طرح های 
تحقیق و توســعه حمل و نقــل بین المللی ریلی، ارائه گزارش عملکرد اعضا در حمل و نقل بار و مســافر، گزارش 
عملکرد نهادها و کمیسیون های تخصصی شــورا، سیاســت تعرفه ای راه آهن ها برای حمل و نقل کالا در ترافیک 
بین المللی و نیز وضعیت تسویه حساب های متقابل بین راه آهن های عضو شورا، مورد بحث و بررسی قرار گرفته و 
سپس تصویب می شوند. از آنجا که بیشترین حجم ترانزیت ریلی راه آهن ایران با کشورهای CIS صورت می گیرد، 
از اهداف اصلی عضویت راه آهن ایران در این شــورا، اخذ مجوز سیر واگن های ایرانی در شــبکه ریلی کشــورهای 
CIS است و در این خصوص، مذاکرات و اقدامات لازم در حال انجام است. گفتنی است؛ برگزاری هشتاد و یکمین 
اجلاس شــورای حمل و نقل ریلی کشــورهای CIS همزمان با سی امین سالگرد تأسیس راه آهن ازبکستان است 
که مذاکره با رئیس راه آهن این کشور با هدف افزایش حمل و نقل بین المللی ریلی بین دو راه آهن از برنامه های 
حضور ذاکری در این اجلاس اســت. همچنین در حاشیه این اجلاس بنا بر درخواست طرف های مقابل، مدیرعامل 
راه آهن جلســات دوجانبه مجزایی با رؤســای راه آهن های ترکمنستان، ازبکستان، روسیه، قزاقستان، تاجیکستان 

و رئیس کمیته OSJD خواهد داشت.

قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسیا، تحت تاثیر دلار قوی و افزایش بیش از حد انتظار ذخایر آمریکا، بیش از یک 
درصد نزول کرد. به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۹۰ سنت معادل ۱.۲ درصد کاهش، به ۷۴ دلار و ۶۳ سنت در 
هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۸۲ سنت معادل ۱.۱ درصد کاهش، ۷۱ دلار و ۱۷ سنت 
در هر بشکه معامله شد. تونی سایکامور، تحلیلگر شرکت آی جی گفت: نشانه های اولیه از پیش افتادن نامزد جمهوریخواهان 
حکایت دارند و هر چند هنوز روزهای اول است اما بازده اوراق خزانه و دلار آمریکا در سطوح بالاتری معامله می شوند. این امر روی قیمت نفت که در معاملات 
روزهای گذشته روند صعودی داشت، تاثیر منفی گذاشته است. ترامپ در آخرین شمارش آرا، از کامالا هریس، رقیب دموکرات خود پیش افتاده بود. با این حال، 
هنوز نتایج قطعی انتخابات آمریکا معلوم نشــده اســت. معاملات سهام آمریکا و دلار در آسیا، روز چهارشنبه که سرمایه گذاران انتظار پیروزی ترامپ را داشتند، 
صعودی بود.  دلار قوی تر باعث می شود کالاهای قیمت گذاری شده به این ارز مانند نفت، برای دارندگان ارزهای دیگر گران تر شوند و در نتیجه، تقاضا برای آنها 

کمتر می شود.

 

شخص کل بورس امروز کار خود را با کاهش ۴۷۹۱ واحدی آغاز کرد. 
به گزارش خبرنگار مهر امروز شــاخص کل بازار سرمایه کار خود را با 
کاهش ۴۷۹۱ واحدی آغاز کرد و براین اســاس شــاخص کل به عدد 
۲,۰۲۰,۲۰۳ واحد رسید. هم چنین شــاخص هم وزن نیز با کاهش 
۱۳۴۳ واحــد به عدد ۶۵۸,۴۰۰ رسید. با توجه به اینکه تقریباً نتیجه 
انتخابات آمریکا مشــخص شده است و ترامپ به احتمال قوی رئیس 
جمهور ایالات متحده می شود شاخص بورس روند نزولی به خود گرفته 

است.

کاهش ۴۷۹۱ واحدی شاخص افزایش دلار مانع صعود نفت شد
کل بورس
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در پیش نویس سند ملی هوش مصنوعی علاوه بر تدوین راهبردها و 
اقدامات ملی، محورهای اولویت دار و کلان پروژه های به کارگیری هوش 
مصنوعی در ۹ بخش مشــخص شده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، 
تدوین ســند هوش مصنوعی در معاونت علمی ریاست جمهوری، از 
ســال ۹۸ در معاونت آغاز شــد و نهایتاً سال ۱۴۰۰ نسخه اولیه سند 
آماده شــد و در حال حاضر پیش نویس این ســند در صحن شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در حال بررســی اســت. بعد از تصویب سند در 
شــورا و حداکثر طی ۶ مــاه، »مرکز ملی هــوش مصنوعی« موظف 
اســت با همکاری دستگاه های مرتبط برنامه های ملیّ کاربست هوش 
مصنوعی در حوزه های کاربردی اولویت دار را تهیه و به اطلاع ســتاد 
راهبری اجرای نقشــه جامع علمی کشور برساند.تدوین سند راهبرد 
ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی ایران گام مهمی برای استفاده 
بهینه از ظرفیت های هوش مصنوعــی برای تقویت بنیان های علمی 
و پژوهشی در راستای پیشــرفت کشور در همه عرصه های مرتبط با 
حکمرانی ملی، منطقه ای و ارتباطات جهانی اســت. همچنین نقش 
هوش مصنوعی در همه قلمروهای مرتبط با مدیریت شهری، فرایندها 
و تعاملات صنعتی، کشاورزی، خدماتی و تنظیم نظام مند روابط بین 
دستگاهی و همچنین ارتباط هوشمند با همه عناصر مرتبط با کسب و 
کارها و همه حوزه های علم و دانش مرتبط با سلامت و درمان، امنیت 
غذایی، محیط زیســت و هوای پاک، ترابری زمینی، ریلی و هوایی و 
البته امــور مرتبط با صنایع مهم و راهبردی اعم از هوافضا، زیســت 
فناوری، نانو، علوم شناختی و ســایر عرصه های علم و فناوری، منشأ 
تغییرات و تحولات بزرگ اســت. اگر در دوره ای صنعت نفت، صنعت 
برق و فناوری اطلاعات باعث تحول همه جانبه ی صنعت شــد، امروزه 
یکی از مهم ترین حوزه های فناورانه ای که با توجّه به گذشــته، حال و 
آینده تحوّل آفرین خود بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است، علوم 
و فناوری های هوش مصنوعی است. با عنایت به ذات فناوری های نوین 
و مزیت های حاصل از پیشگامی در این فناوری ها، کشورهای بسیاری، 
بــر هوش مصنوعی و کارکردهای آن در بخش های مختلف فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی متمرکز شده اند.کشور ما نیز، یکی از کشورهای 
پیشرو در زمینه ی خلق دانش و انتشار مقالات علمی در حوزه هوش 
مصنوعی است و توسعه ی زیست بوم کسب وکارهای نوپا و شکل گیری 
شــرکت های دانش بنیان این حوزه، نشان می دهند که با برنامه ریزی 
منســجم و جامع، می توان دســتاوردهای قابل توجهی را از توسعه ی 
هوش مصنوعی در کشور انتظار داشت.بدون شک برای ارتقای جایگاه 
کشور در حوزه هوش مصنوعی و کسب جایگاه خود از بازارهای جهانی 
و رسیدن به جمع کشورهای برتر دنیا، راه پرفرازونشیبی در پیش است 
و لازمه ی آن بالا بردن کیفیت زندگی، رضایتمندی جامعه، خودباوری، 
رشد اقتصادی، توانمندســازی نیروی انسانی، توجه ویژه به نخبگان، 
فرهنگ سازی، ترویج و آموزش مفاهیم و مبانی علمی، تسهیل فضای 
کســب وکار، توجه ویژه به بخش خصوصی، تسهیل انتقال فناوری و 
توسعه ی فناوری های زیرساختی و تنظیم گری متناسب با الزامات این 
حوزه اســت.جایگاه ایران در هوش مصنوعی در افق ۱۴۱۲براســاس 
آنچه که به عنوان چشــم انداز در پیش نویس ســند هوش مصنوعی 
معاونت علمی آمده، ایران در افق ۱۴۱۲ باید با برخورداری از زیست بوم 
هوش مصنوعی پیشــرفته و نوآور مبتنی بر اصول و ارزش ها، اتکا بر 
قابلیت ها و توانمندی های ملی و تعاملات بین المللی، بین کشورهای 
پیشــرو هوش مصنوعی دنیا قرار بگیرد و با اســتفاده از این فناوری 
در حکمرانی، موضوعات کلان کشــور، ثروت آفرینی و رفاه اجتماعی 

بیشترین بهره وری را ایجاد کند.

در پیش نویس سند هوش مصنوعی؛

کلان پروژه های ملی هوش 
مصنوعی مشخص شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران به روایتی دیگر!!

معرفی کامل نسل جدید پژو ۳۰۰۸ در نسخه برقی با حداکثر ۳۲۰ اسب بخار

نسل جدید پژو ۳۰۰۸ فعلًا در نسخهٔ تمام الکتریکی معرفی شده است اما بعداً نسخه های بنزینی هیبریدی و پلاگین هیبریدی هم 
برای آن ارائه خواهد شد.پس از انتشار تصاویر رسمی، پژو حالا به طور کامل نسل جدید کراس اوور ۳۰۰۸ را معرفی و مشخصات 
آن را اعلام کرده اســت. این خودرو فعلًا در نسخه برقی و با نام E-۳۰۰۸ معرفی شده است. نسل جدید کراس اوور کامپکت پژو 
 Electeric استلانتیس ساخته شده است. تیپ پایه این خودرو که STLA Medium اولین خودرویی اســت که روی پلت فرم جدید
۲۱۰ نام دارد، از یک موتور الکتریکی با ۲۱۰ اسب بخار قدرت و ۳۴۳ نیوتن متر گشتاور در جلو استفاده می کند و با باطری ۷۳ 
کیلووات ساعتی برد ۵۲۵ کیلومتری را در اختیار راننده قرار می دهد. کسانی که خواهان برد بیشتری هستند می توانند سراغ مدل 
Long Range ۲۳۰ Electric بروند که همچنان فقط یک موتور در جلو دارد اما به باطری های بزرگ تر ۹۸ کیلووات ساعتی مجهز 
است که برد را به ۷۰۰ کیلومتر افزایش می دهد. این مدل همچنین قدرت بیشتری برابر با ۲۳۰ اسب بخار دارد اما گشتاور آن 
با تیپ پایه یکسان است. بالاترین تیپ این کراس اوور فرانسوی هم Electric ۳۲۰ نام دارد که یک موتور ۱۱۰ اسب بخاری را به 

تیپ پایه اضافه می کند و مجموع خروجی را به ۳۲۰ اسب بخار می رساند.

واکنش تند اینفانتینو به نژادپرستی در فوتبال
رئیس فیفا به نژادپرســتی در دیدارهای روز شــنبه در اروپا واکنش نشان داد و خواستار تنبیه شدید تیم هایی شد که هوادارانشان توهین 
می کنند.به گزارش  ایسنا، جیانی اینفانتینو، رئیس فدراسیون بین المللی فوتبال، خواستار بازنده  اعلام شدن باشگاه هایی شد که هوادارانشان 
به دلایل نژادی به بازیکنان بی احترامی می کنند. او این موضوع را در صفحه اینستاگرامش بیان کرد.شنبه شب هواداران اودینزه در جریان 
رقابت های ســری آ به مایک مانیان، دروازه بان فرانســوی میلان، توهین نژادی کردند که باعث شد این بازیکن زمین را ترک کند و بازی 
متوقف شود. میلان در نهایت با نتیجه سه بر دو پیروز شد. در یک مسابقه از رقابت های چمپیونشیپ انگلیس نیز هواداران شفیلدونزدی 
توهین های نژادپرستانه ای را نسبت به کیسی پالمر، هافبک کاونتری، انجام دادند و در نهایت کاونتری با نتیجه دو بر یک پیروز شد.اینفانتینو 
در یادداشتی اینستاگرامی نوشت: »اتفاقاتی که روز شنبه در اودینزه و شفیلد رخ داد کاملا مشمئزکننده و غیر قابل قبول اند. هیچ جایی برای 
نژادپرستی به هر شکلی در فوتبال و جامعه وجود ندارد. من حمایتم را از بازیکنانی که در مسابقات روز شنبه متحمل توهین های نژادپرستانه 
شدند اعلام می کنم. ما به همه ارکان نیاز داریم تا آموزش را در این زمینه از مدرسه شروع کنند تا اطمینان حاصل شود که نسل های آینده 
بدانند نژادپرستی در فوتبال یا جامعه جایی ندارد. ما باید الان تصمیم گیری کنیم و تیمی را که هوادارانش رفتارهای نژادپرستانه داشته اند، 

جریمه کنیم و بازی را تمام شده اعلام و تیمی را که هوادارانش توهین نژادپرستانه کردند، بازنده اعلام کنیم.

پیشنهاد

چهره روز

رمان اعترافات
رمــان اعترافــات اولین رمــان بلند نویســنده ژاپنی، 
میناتو کانائه اســت که در زمان انتشــارش با استقبال 
بی نظیری روبه رو شد و نویسنده آن در زمره بزرگ ترین 
نویسنده های معاصر ژاپن قرار گرفت. میناتو کانائه موفق 
شــده جوایز ادبی بسیاری را از آن خود کند که از جمله 
آن ها می توان به هونتایشــو، شــرلی جکسون و جایزه 
ادبی الکس اشاره کرد. رمان اعترافات داستان یک معلم 
دوران راهنمایی است که دختر چهارساله اش توسط دو 
نفر از دانش آموزان خودش به قتل می رســد. اتفاقی که 
تاثیر بســیار شــدیدی روی او می گذارد و منجر به این 
می شود که این معلم تصمیم بگیرد به جای رفتن پیش 
پلیس، خودش موضوع را پیگیری کند. احســاس انتقام 
شخصی در وجود او زبانه می کشد و شکل کتاب به شیوه 
اعتراف های مختلف نوشته شده است. در واقع خواننده کارهایی که این معلم برای انتقام گرفتن از این 
دانش آموزانش انجام می دهــد، می خواند. رمان اعترافات در ۶ بخش، از زبان راوی های متعددی که به 
نوعی در این اتفاق نقش داشتند روایت می شود که ابعاد جدیدی از ماجرا را به خواننده نشان می دهد. 
در خلال همین اتفاقات و داستان است که سیستم آموزشی، روابط خانوادگی، روابط بین مادر و فرزند و 
روابط بین معلم و شاگرد و دیگر مسائل به چالش کشیده می شود. درست مانند کتاب تاوان )اثر دیگری 
از همین نویسنده(، شخصیت های اصلی رمان اعترافات نیز نوجوان هستند. یعنی شخصیت های اصلی 
در سنی اند که هیچ رفتاری، هیچ کنشی، هیچ تصمیم و عملکردی از آن ها بعید نیست. بسیاری مسائل 
کوچک و بزرگ که به نظر والدین و اطرافیان بی اهمیت می رسند در شکل گیری شخصیت و رویکردی 
که آن ها در پیش می گیرند، تاثیر می گذارد. کمبود محبت، نادیده گرفته شــدن، جدایی ها و طلاق ها، 

رقابت، رفاقت، همه و همه تاثیر خاص خودش را دارند.

شان پن
تولد: سال ۱۹۶۰ میلادی

Carlito's Way فیلم ،Milk فیلم ،Mystic River فیلم های برتر: فیلم
مهم ترین جوایز: کســب دو جایزه اسکار شــان پن، بازیگر، کارگردان، 
نویســنده و تهیه کننده آمریکایی در ســال ۱۹۶۰ در ایالت کالیفرنیا 
در کشور آمریکا متولد شــد. او درابتدای دوران فعالیت هنری خود به 
ساخت فیلم هایی کوتاه مشغول بود و پس از آن وارد حرفه بازیگری شد. 
شان پن در دهه ۸۰ میلادی با هنرنمایی در طیف وسیعی از نقش های 
مختلف توانست تحسین بسیاری از منتقدین سینمایی را به دست آورد 
و پــس از حضور در فیلم هایی مانند راه کارلیتــو و راه رفتن مرد مرده 
توانست خود را به عنوان یک بازیگر درجه یک به جهان معرفی کند. او 
در ســال ۲۰۰۳ با ایفای نقش در فیلم رودخانه مرموز و در سال ۲۰۰۸ 
با ایفای نقش در فیلم میلک توانست جایزه اسکار بهترین بازیگر نقش 
اصلی مرد را به دســت آورد. او همچنین ســه بار دیگر نامزد کسب این 
 Sean :جایزه ارزشــمند شــده بود ولی نتوانست بیش از ۲ بار این جایزه را به خودش اختصاص دهد. شان جاستین پن )انگلیسی
Justin Penn؛ زادهٔ ۱۷ اوت ۱۹۶۰( بازیگر و کارگردان آمریکایی است.او بازیگری را در تلویزیون و با حضور در قسمتی از مجموعهٔ 
تلویزیونی خانه کوچک )۱۹۷۴( به کارگردانی پدرش، لئو پن آغاز کرد. او بازیگری در سینما را در ۱۹۸۱ با حضور در درام شیپور 
خاموشی آغاز کرد و در دههٔ ۱۹۸۰ در نقش های گوناگونی از فیلم ها، از جمله اوقات خوش در ریجمونت های )۱۹۸۲( و پسران 
بــد )۱۹۸۳( ایفــای نقش کرد.پن برای ایفای نقش در درام های جنایی از فاصله نزدیــک )۱۹۸۶(، ایالات گریس )۱۹۹۰( و راه 
کارلیتو )۱۹۹۳( مورد توجه منتقدان قرار گرفت. او با بازی در درام راه رفتن مرد مرده )۱۹۹۵( به بازیگری برجسته بدل شد و 
برای نخستین بار نامزد دریافت جایزهٔ اسکار گردید. او بار دیگر برای ایفای نقش در درام-کمدی رذل و دوست داشتنی )۱۹۹۹( 
ساختهٔ وودی آلن و درام من سم هستم )۲۰۰۱( نامزد دریافت دو جایزهٔ اسکار شد.نقش آفرینی پن در رودخانه مرموز )۲۰۰۳( و 
میلک )۲۰۰۸( دو جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد را برای او به دنبال داشت. او برای اون خیلی دوست داشتنیه )۱۹۹۷( برندهٔ جایزهٔ 
بهترین بازیگر مرد از جشنواره کن و برای فیلم مستقل جارو جنجال )۱۹۹۸( و ۲۱ گرم )۲۰۰۳( برندهٔ جایزهٔ بهترین بازیگر مرد 
در جشنواره فیلم ونیز شد. پن کارگردانی فیلم بلند را در دونده هندی )۱۹۹۱( تجربه کرد و این فعالیت با درام نگهبان گذرگاه 

)۱۹۹۵( و فیلم معمایی قول )۲۰۰۱( ادامه یافت؛ این سه فیلم با نظرات مثبت منتقدان همراه بودند. 

فرهنگ

یکی از شــرکت های دانش بنیان کامپوزیــت دندانی حاوی 
نانــوذرات را برای جلوگیری از پوســیدگی دندان به ویژه در 
کودکان تولید و به بازار عرضه کرده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از ستاد نانو، محمد موذن، رییس هیات مدیره یک 
شرکت دانش بنیان گفت: نسل اول ترکیبات مورد استفاده در 
شــیاربندی، مواد رزینی بودند و در جدیدترین فرمولاسیون 
ایــن مواد، از نانوذرات اســتفاده می شــود و محصول ما نیز 
کامپوزیت دندانی اســت که در آن از نانوذرات استفاده شده 
است.وی افزود: این کامپوزیت هم شیار دندان را پر می کند و 
به دلیل بهره مندی از نانوذرات، با رهایش فسفات و کلسیم به 
استحکام بهتر دندان نیز کمک شایانی خواهد کرد. شیارهای 
دندان به ویژه در کودکان یکی از فضاهای آسیب پذیر و مستعد 
پوسیدگی است که با شیاربندی می توان مانع پوسیدگی شد.

موذن ادامه داد: البته در بزرگســالان نیز این شــیارها وجود دارد، اما عمق شیارها در کودکان بیشتر است. 
مواد رزینی تنها سطح شیار را می پوشاند، ولی این کامپوزیت ها به عمق شیار نفوذ کرده و آن را پر می کنند. 
در صورت عدم پرکردن این شــیارها احتمال گیرکردن غذا در این شــیارها و پوسیدگی دندان وجود دارد.

این فعال فناور تاکید کرد: در حال حاضر خط تولید این کامپوزیت دندانی راه اندازی شده و تقریبا ۱۰ هزار 
سرنگ در ســال تولید داریم و به بازار داخل کشور عرضه می شود. درمانگاه های سازمان تامین اجتماعی و 
مراکز درمانی دانشگاه های علوم پزشکی از جمله مشتریان این محصول دانش بنیان ایرانی هستند.به گفته 
وی، این محصول تازه وارد بازار شده و انتظار می رود که روند رو به رشدی در فروش داشته باشد.مدیر عامل 
این شــرکت دانش بنیان تاکید کرد: با توجه به پتانسیل بازار داخل کشور و بازارهای صادراتی، فرصت های 
زیادی برای این محصول در بازار داخل و خارج از کشور وجود دارد و کامپوزیت دندانی ما یک سوم نمونه های 
خارجی قیمت دارد، در حالی که از نظر کیفیت با این محصولات خارجی قابل رقابت است. تاییدیه های لازم 

و پروانه تولید این محصول را گرفته ایم.

با تولید ۱۰ هزار سرنگ در سال؛

نانو شیاربند دندان وارد بازار شد

چهار شنبه 13 تیر 1403  26 ذی الحجه 1445  3 جولای 2024
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سیلوا:  سیتی راهش را گم کرده است
برناردو سیلوا گفت همشهری ها باید خیلی زود به خودش بیایند و بردن را شروع کنند.به گزارش ایسنا، هت تریک ویکتور یوکرش، 

مهاجم سوئدی، باعث شد اسپورتینگ لیسبون قهرمان اروپا در فصل ۲۰۲۲-۲۰۲۳ را با نتیجه چهار بر یک شکست دهد. به این 
ترتیب سیتی برای اولین بار از سال ۲۰۱۸ سه بازی متوالی را در تمام رقابت ها باخته است. فیل فودن در این مسابقه خیلی زود دروازه 

اسپورتینگ را باز کرد ولی هت تریک یوکرش و گل آرائوخو پاسخ تیم آموریم به گل زودهنگام سیتیزن ها بود.برناردو سیلوا، هافبک 
پرتغالی سیتی، بعد از این بازی گفت: در ابتدای نیمه دوم به آنها فرصت زیادی دادیم تا گل بزنند. این شکست ناامیدکننده است. ما 
در حال حاضر راهمان را گم کرده ایم و به نظر می رسد همه چیز به سمت اشتباهی پیش می رود. حتی اگر خوب بازی کنیم. باید به 
خودمان نگاه کرده و بررسی کنیم چه کاری را خوب انجام نمی دهیم و خیلی سریع شروع به بهترشدن کنیم.سیتی قطعا در بحران 
نیست ولی روزهای تلخی را سپری کرده است. این تیم ابتدا به دست تاتنهام از جام اتحادیه حذف شد، سپس روند ۳۲ بازی بدون 

شکستش در لیگ برتر توسط بورنموث در آخر هفته پایان یافت و حالا نیز در لیگ قهرمانان مقابل اسپورتینگ شکست خورد.

ورزشی
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